
 

Friluftsrådet Sydvestsjællands bestyrelsesmøde d. 13. september 2023 kl. 17:30 

Sted: Vi mødtes kl. 17.30 på parkeringspladsen ved Solutio institutionen på Skælskørvej 34, 
4180 Sorø - den tidligere Kongskilde Friluftsgård. Solutios hjemmeside: 
https://www.solutiogruppen.dk/.  
Formålet med mødet var en fremvisning af projektet "Naturtryg", som Friluftsrådet har støttet 
med et større beløb og som det ikke tidligere har været muligt at få en tilbagemelding på. 

Deltagere: Arne Kristensen, Gert Jørgensen, Rolf Lehrmann (sekretær), Susan Jørgensen, Jette 
Kruse  
Afbud: Ingen 

Vi blev modtaget på Solutio med en undren over hvorfor der ikke tidligere havde været 
kontakt, men det blev der rådet bod på med en grundig gennemgang af stedets funktion og 
hvad støttebeløbet indtil videre har været brugt til og som indgår i hverdagen for de psykisk 
hårdt stillede beboere på stedet. En afrapportering sendes i øvrigt snarest til Friluftsrådet, 
men vi tvivler på om vi får en kopi af denne. 

 
På besøg i Stillehaven på Solutio. 
Fra venstre: FR Sydvest: Gert Jørgensen, Jette Kruse, Susan Jørgensen, Tidl. forstander Ole Klausen, Arne 
Kristensen, formand FR Sydvest, Kirsten Blicher Friis naturvejleder Kongskilde Naturcenter, og forstander 
Solutio Kongskilde, Brian Jørgensen. Foto: Rolf Lehrmann, FR Sydvest. 

Efter den fine rundvisning og fortælling begav bestyrelsen sig til Jette Kruse på Svendsvej 5, 
4180 Sorø, hvor Jette havde forberedt et godt, hjemmelavet måltid til os, før vi gik i gang med 
dagsordenen. 

 



Dagsorden (referat anført med grønt): 

1. Valg af ordstyrer 
Arne Kristensen blev valgt 
 

2. Kommentarer til referat fra seneste bestyrelsesmøde d. 12. juni 2023.  
Ingen kommentarer 
 

3. Godkendelse af dagsorden 
Dagsorden godkendt 
 

4. Opfølgning på temagruppe  
Jette Kruse og Arne Kristensen har været til indvielse af Lagunestien, bl.a. med transport 
via de gamle busser fra Skælskør.  

 

 
Fra indvielsen af Lagunestien 
Vi savner fortsat en kort beskrivelse af temagruppens formål, men Henrik Falch har brugt 
sin tid siden vores sidste møde på Lagunestien, og forventer nu at have tid til 
temagruppen. 
Kort med lagunestien, se https://www.lagunesti.dk/google-kort-juni-2023/ 
 

5. Bestyrelsens arbejde 
a. Opgaver for afdelingen i 2023? 

i. Vi passer vores opgaver i kommunale råd og tillidsposter andre steder, men vi 
deltager ikke som organisation i aktiviteter i forbindelse med f.eks. Nat i 
Naturen, Naturens Uge o.lign. 
 



b. Referat fra møde Regionskontaktudvalget mandag den 21. august 2023 
3 kredse havde afholdt sommermøder.  
Tema om adgang til de store private skove, herunder fondsskovene. Der findes 
ikke nogen oversigt over adgangsreglerne, der skal søges i de enkelte fundatser. 
Referat kommer senere. 
 

c. Arbejdet i Kommunerne: 
i. Slagelse Kommune 

Møde i Naturforum. Bl.a. fremlagdes de lokale rapporter om 
flagermusundersøgelserne.  
2 biologer styrer møderne, så møderne bliver meget ’nørdede’.  
Senest bl.a. med tur på Sprogø.  
Der er 3 byrødder som deltager i forummet.  
Forummet kan bruge 100.000 årligt, og bl.a. er der afsat penge til ugle kasser. 
 

ii. Næstved Kommune 
Møde d. 27. september, dagsorden savnes. Der er diverse vandløbsprojekter i 
gang.  
Natur- og friluftsprisen bliver ikke behandlet i forummet!  
Alt drejer sig pt. om sandfygningen ved Karrebæksminde. 
 

iii. Sorø Kommune 
Møde d. 23. august. Den grønne pris gives til Kongsgården i Vester Broby. 
Naturens Dag på Kongskilde blev aflyst pga. manglende ressourcer, hvorfor 
prisen ikke kunne uddeles der.  
I sparekataloget stod endnu engang Kongskilde Naturcenter, hvilket Grønt 
Forum har protesteret voldsom imod.  
Kodriverne i Sorø, som fik prisen sidste år, har opsagt samarbejdet med den 
nye afgræsser på Flommen og i Bimosen. 
Næste møde er d. 16. november, dvs. efter budgetforhandlingerne. 
 

6. Orienteringer fra bestyrelsens medlemmer 
a. Fra formanden 

Kontaktet af Anker Madsen om tilladelse til afspærring af adgang i Vester 
Egesborg. Klagen sendt til klagenævnet fra Friluftsrådet, hvorefter Næstved 
Kommune straks valgte at tilbagekalde tilladelsen. 
Arne og Susan deltager som vores repræsentanter på lokalbestyrelsesmødet i 
Billund.  
Detaljeret program er fremsendt sammen med invitationen, men fremgår ikke af 
Friluftsrådets hjemmeside. 
 



b. Fra Jette Kruse, Sorø Kommune 
Grønt Forum fylder meget i arbejdet. 
 

c. Fra Susan Jørgensen, Næstved Kommune.  
Naturens Dag i Næstved Kommune var et stort og godt arrangement. 
Fredningssag for kasserne arealet er en større sag. Fredningsnævnet har været 
inde over. Forsvaret er ikke interesseret, selvom det er en hængende fredning.  
Arbejdet med vandoplandsplaner er i gang, men det er svært. 
 

d. Fra Gert Jørgensen, Slagelse Kommune 
Indvielse af spejderhuset for Trelleborgspejderne. 3 år er der gået, men nu er det 
gennemført, bl.a. med kr. 50.000 fra Friluftsrådet. 
 

e. Fra Rolf Lehrmann, sekretær 
i. Naturpark Åmosen og Naturparkrådet er kommet godt i gang. 

Maglebjerget indgår nu i Den Danske Naturfonds område i Åmosen og 
administreres af Sorø Kommune for fondens penge, mens Naturpark 
Åmosen står for aktiviteter, herunder etablering af et aktivitetshus i 
Maglebjerghytten, som er ved at blive sat i stand efter at have været brugt 
som jagthytte. DN Sorø og Stenlille borgergruppe støtter op om dette 
arbejde. 

ii. Der har været afholdt Frivilligdag på Akademiet, hvor DN Sorø fik 10 unge 
mennesker med til at stifte DN Sorø Ung. Det kan absolut anbefales at 
deltage. Tilmelding via medlemskab af Frivilligcenter Sorø. 

iii. Frivillig Fredag i Sorø gennemføres d. 29. september, hvor frivilligt arbejde 
med socialt sigte fejres ved et kæmpearrangement i Dianalund. Det kan 
absolut anbefales at deltage som forening og det sociale sigte er meget 
bredt fortolket.  

iv. Rolf deltog som indlægsholder på Råstofårsmødet på Aggersvold Gods ved 
Jyderup. Temaerne for årsmødet, som var for indvindere, lodsejere, 
politikere, forvaltninger og foreninger, var især bedre efterbehandling og 
meget mere genbrug af brugte materialer. 

v. Rolf har på vegne af DN Sorø indgået en række aftaler med 
lodsejere/indvindere om pleje af områder med beskyttede bilag IV arter, 
bl.a. via tinglysning af fortsat pleje også efter færdiggravning. Tilsvarende 
aftaler må kunne indgås omkring rekreativt friluftsliv. 
 

7. Kommende møder 
a. Mandag d. 23. oktober 2023 - vi overvejer sted og besigtigelse. 
b. Torsdag d. 7. december 2023 (julemøde) - sted overvejes. 

Formanden snakker med Gert Schjönning, som ikke skal stå for 
julearrangementet i år.  
 

8. Evt.  


